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... och så här ser det ut i dag. 
Så här såg Ångermanälven vid Forsmo ut 1936, innan kraftverket 
byggdes...
 FOTO: MIKAEL STRÖMBERG

Fina fisken för 
lekande laxar

��■Stammar av vandringslax kan återskapas
SOLLEFTEÅ
Vild lax och öring har 
goda möjligheter att 
fortplanta sig i Ånger-
manälven och Faxälven. 
Sommarens stora inven-
tering ger hopp till alla 
som arbetar för att äl-
varna ska återfå egna 
stammar av vandrings-
lax.

Sommarens kartläggning 
av potentiella lekplatser – 
de platser där laxarna för-
ökar sig – i Ångermanälven 
och Faxälven har gett upp-
muntrande resultat.

– Det ser bra ut. Vi har 
hittat så många lekplatser 
att det absolut vore me-
ningsfullt att skapa möj-
ligheter för laxen att vand-
ra förbi kraftverken, säger 
fiskbiolog Ingemar Näs-
lund.

En bra lekplats ska uppfyl-
la ett antal kriterier, bland 
annat ett djup på i snitt två 
meter, strömmande vatten i 
lämplig mängd och en bot-
ten med sten och grus i rätt 
grovlek och proportioner. 
Inventeringarna ägde rum 
såväl i Faxälven som Ång-
ermanälven, dels via dyk-
ningar och båt, dels genom 
fotvandring i både torrfå-
rorna nedanför kraftverken 
och vid vattenmiljöer.

Och lekplatserna finns 
där.

– I Faxälven hittade vi 
flera lekplatser som skulle 
fungera, bland annat i Meå-

fors, Ärtrik och i torrfåran 
vid kraftverket. Men då 
skulle man förstås behöva 
en liten vattenföring, och i 
vissa fall anpassa strömvat-
tenmiljön med extra grus 

och stenar, säger Mikael 
Strömberg.

– Även i Ångermanälven 
fanns lämpliga miljöer, till 
exempel nedanför Mofor-
sens kraftverk och i torrfå-
ran vid kraftverket i Forsmo.  

Om fisken gavs möjlighet 
att själv vandra förbi kraft-
verken – fisktrappor kan 
byggas på många olika sätt 
– så finns alltså goda repro-
duktionsmöjligheter. Men 
när småfiskarna efter tre år 
ska tillbaka ut i havet stöter 
de på samma hinder igen – 
kraftverken.

– Det pratas om att myck-
et fisk dör i turbinerna, men 
det är inte riktigt sant, säger 
Ingemar Näslund.

– Inte ens i de värsta tur-
binmodellerna dör mer 
än ungefär en fjärdedel av 
smolten. Och det går att re-
lativt enkelt skapa andra 
nedpassager. 

Flera andra länder, däri-
bland Norge och USA, har 
kommit mycket längre i sitt 
arbete gällande fiskvand-
ring. 

– I Washington köper 
staten till och med in priva-
ta kraftverk och river dem 
för att återskapa repro-
duktiva laxforsar. Och när 
det byggs nytt avsätts alltid 
en del av omsättningen till 
miljön, ofta mellan 20 och 
50 procent, säger Ingemar 
Näslund.

I torsdags hölls en sum-
mering av projektet i Fors-
mo. Här deltog bland annat 
representanter från Sollef-
teå kommun – som också är 
delägare i Sollefteå kraft-
verk – Länsstyrelsen, Eds 
fiskevårdsområde, Vatten-
myndigheten, Skogsstyrel-
sen och Fiskeriverket.

– Nu ska vi försöka gå vi-
dare med det här, säger Mi-
kael Strömberg.

Fiskbiolog Ingemar Näslund och och Mikael Strömberg från Vilhel-
mina Model Forest berättar om en lyckad inventering av lekplatser 
i Ångermanälven och Faxälven. FOTO: KATARINA ÖSTHOLM
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INGEMAR NÄSLUND:

”Det ser bra ut. Vi har 
hittat så många lek-
platser att det absolut 
vore meningsfullt att 
skapa möjligheter för 
laxen att vandra förbi 
kraftverken.”

DÅ

Nu
Veterinär
till Nordvik
NORDVIK
En veterinärmottag-
ning ska öppnas vid na-
turbruksgymnasiet i 
Nordvik. Mottagningen 
ska både ta emot pri-
vatpersoners djur och 
fungera som en resurs 
för skolans djursjuk-
vårdsutbildning.

– Jag undervisar i djur-
sjukvård några timmar i 
veckan. Därför ska vi nu 
också starta en filialmot-
tagning som ska ha öppet 
en dag i veckan, säger Pe-
ter Lundin, distriktsvete-
rinär vid veterinärstatio-
nen i Nyland.

Exakt när mottagningen 
kan öppna är ännu inte 
klart, det är en del saker 
som måste ordnas först. 
Men när den kommer 
igång är det tänkt att de 
elever som går djursjuk-
vårdsutbildningen ska 
kunna vara med och se hur 
det fungerar på en veteri-
närmottagning.

–�Vi kommer inte att 
kunna utföra operationer 
eller andra mer komplice-

rade ingrepp. Däremot kan 
vi göra enklare saker som 
vaccinationer, kastrering 
av hankatter och liknande, 
säger Peter Lundin.

Från skolans sida ser 
man positivt på satsning-
en.

– Vi tycker det här blir 
väldigt bra. Eleverna får 
vara med och se hur man 
upptäcker olika sjukdo-
mar och hur man åtgärdar 
dem, säger rektor Ann-So-
fie Holmberg.

När det gäller distriktsve-
terinärstationen i Nyland 
är framtiden fortfaran-
de oviss. Något beslut om 
eventuell nedläggning har 
ännu inte fattats. Beslutet 
att öppna en mottagning 
på Nordvik har dock ing-
enting med den frågan att 
göra.

–�Att det skulle bli en 
mottagning här gjordes 
upp redan i våras. Vi har 
ju haft vissa kurser i djur-
sjukvård även tidigare och 
då har Peter varit här och 
undervisat, säger Ann-So-
fie Holmberg.

MARGARETA CRONQUIST

KRAMFORS
En chef inom en för-
valtning vid Kramfors 
kommun körde 47 kilo-
meter i timmen för fort 
på en 70-sträcka och 
blev av med körkortet 
på tre månader. Han 
överklagade dock till 
Förvaltningsrätten och 
fick spärrtiden sänkt till 
två månader.

Chefens allt för snabba 
bilfärd fick Transportsty-
relsen att dra in hans kör-
kort samt ett förarbevis. 

Myndigheten ansåg att 
fortkörningen inte kunde 
bedömas som ringa och 
att det inte var tillräckligt 
att ge honom en varning. 
Spärrtiden bestämdes till 

tre månader från den 30 
juni när han fick polisens 
beslut om att omhänderta 
körkortet.

Beslutet överklagades 
dock. Chefen påpekade att 
han är mycket beroende 
av körkortet, framförallt i 
sitt jobb, och att han utan 
körkort och bil i tre måna-
der riskerade att bli upp-
sagd. Han hade tidigare 
kört prickfritt och fram-
höll att fortkörningen var 
en engångsföreteelse som 
skett vid goda siktförhål-
landen och lite trafik. 

Förvaltningsrätten val-
de att ta hänsyn till che-
fens argument och pruta-
de därför ned spärrtiden 
med en månad.

ERIK ÅMELL

Kommunchef körde fort

 ■ KRAMFORS Det var tro-
ligen en förbipasserande 
som upptäckte brandrö-
ken i Skidsta hus lokaler 
och larmade räddnings-
tjänsten. 

Larmet kom strax före 
18-tiden på fredagen efter 
att ett vittne sett hur Skid-
sta hus lokaler rökfyllts. 

– Det var ett snabbt in-
gripande från styrkan i 
Ullånger som räddade 
huset, säger styrkeleda-
re Lars Hansson. Annars 
hade det absolut kunnat 
utvecklas till en eldsvåda.

Branden uppstod i sam-
band med ett troligt elfel i 
ett lysrör.

Skidsta hus räddades från brand

Källarbrand nära i familjehus
 ■ JUNSELE Ett familje-

hus i Junsele var nära att 
råka ut för en källarbrand 
när ett elfel orsakade att 
hela villan rökfylldes.

Det var vid 18-tiden på 
fredagen som boende i vil-
lan på Krokvägen i Jun-
sele larmade räddnings-
tjänsten. 

En vitvara i källaren, 
troligen en frysbox eller 

tvättmaskin, hade drab-
bats av elfel och rökfyllde 
snabbt hela villan. 

När räddningstjänsten 
kom till platsen gick man 
in med rökdykare för att 
lokalisera branden och 
kunde efter en kort insats 
börja vädra ur byggnaden. 

Ingen person skadades 
i samband med händel-
sen. 


